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Tid Mødet den 17. marts 2025, kl. 12.00 - 16.00
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Fraværende Louise Schouenborg Jæger, Hanne Madsen, Henrik Rene Christensen

Til stede Søren Aalund, Arne Lund Kristensen, Henrik Aarup-Kristensen, Rikke Albrektsen, Anne
Krøjer, Dorte Juul Hansen, Charlotte Larsen
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deltagere
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 1.

Godkendelse af dagsorden

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender dagsordenen

Beslutning:

Godkendt.
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 2.

Godkendelse af referat fra seneste møde

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender referatet

Bilag:
- DAS Social referat (ekskl. bilag) den 09.01.25

Beslutning:

Godkendt.
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 3.

Efter- og videreuddannelse på det specialiserede socialområde - UCN

2025-006585 

Resume

Chef for UCN act2learn Velfærd, Anette Sloth giver en status på forbrug af puljemidler i 2024 og orienterer
om planlagte aktiviteter i den resterende projektperiode. Efterfølgende drøftes muligheder for
videreudvikling af samarbejdet.

Sagsfremstilling er udarbejdet af UCN act2learn. 

 

Sagsfremstilling

I januar 2024 orienteres DAS Social om nye puljemidler fra Social- og Boligstyrelsen til uddannelse og
efter- og videreuddannelse på det specialiserede socialområde svarende til ca. 7,3 mio. Der har
efterfølgende været et tæt samarbejde mellem UCN og en ”styregruppe” af kommunale og regionale
aftagere udpeget af DAS Social, chefer/relevante aktører i udmøntning heraf.

Formålet med tilskuddet er udvikling og gennemførelse af uddannelses- og efteruddannelsesaktiviteter af
medarbejdere på tilbud på det specialiserede socialområde og herunder at anvende nogle af midlerne til
meritpædagoguddannelserne.

Kort før jul har UCN desuden modtaget et tillægstilsagn på 8,3 mio. kr. til den oprindelige bevilling fra
Social- og Boligstyrelsen ifm. vores nuværende projekt omkring udvikling og gennemførsel af uddannelses-
og efteruddannelsesaktiviteter af medarbejdere på tilbud på det specialiserede socialområde. Med høring i
styregruppen blev der udarbejdet ansøgning for anvendelse af de 8,3 mill kr. Ansøgningen er godkendt af
styrelsen den 21. januar 2025.

Den samlede bevilling på ca. kr. 15,6 mio. giver omtrent 800 kursister/studerende mulighed for
kompetenceudvikling i projektperioden 2024 -28 og dermed får det specialiserede socialområdet mulighed
for et stort fagligt løft i tråd med Den Nordjyske Socialaftale. Den ledelsesmæssige opmærksomhed i
ledelseskæden indenfor det specialiserede socialområde er afgørende for succes for denne
uddannelsesambition.

DAS Social orienteres om resultater af uddannelsesindsatsen indtil nu samt drøfter erfaringer og
muligheder for at styrke samarbejde og ledelse heraf.

 

Målgruppe

Målgruppen er fortsat medarbejdere på tilbud på det specialiserede socialområde.

Der gives støtte til grunduddannelsen som meritpædagog og til efter- og videreuddannelse af ufaglærte og
faglærte:

1. Uddanne meritpædagoger med social-og specialpædagogisk specialisering via
Meritpædagoguddannelsen
Meritpædagog via målrettet sporskifte
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Forberedelseskurser til meritpædagoguddannelsen
 
 

2. Kompetence udvikle og efteruddanne medarbejdere på tværs af uddannelsesniveauer inden for
udvalgte faglige tematikker via akademi- og diplomuddannelse herunder give medarbejderne et
fagligt løft inden for pædagogfaget generelt eller kurser, der har til formål at specialisere
medarbejderne inden for relevante pædagogiske temaer.

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Tager status på forbrug af puljemidler fra 2024 til efterretning
2. Godkender, at UCN i samarbejde med Den Administrative Styregruppe udarbejder forslag til

videreudvikling af samarbejdet. 

Bilag:
- UCN oplæg

Beslutning:

Anette Sloth fra UCN gav en præsentation af status på forbrug af puljemidler i 2024 og orienterer om
planlagte aktiviteter i den resterende projektperiode. 

Der er givet en tillægsbevilling i december 2024, så UCN har mulighed for at tilbyde efter- og
videreuddannelse for samlet 15,6 mio. kr. til personalet på det specialiserede socialområde. 

På denne baggrund er der planlagt uddannelsesaktiviteter, der giver ca. 800 medarbejdere muligheden for
kompetence løft. Enten til uddannelse om meritpædagog eller sporskiftepædagog. Ligeledes til
akademiuddannelser, diplomuddannelser eller kursusforløb. Man kan læse mere om de forskellige
muligheder her https://www.ucn.dk/dss.

Der er brug for at få udbredt viden om de forskellige muligheder for gratis uddannelse og efteruddannelse,
så informationerne herom kommer længere ud i systemet hos kommunerne. Der er et særligt fokus på
kommunerne nord for Limfjorden, der ikke har gjort brug af uddannelsesmulighederne på samme vis, som
kommunerne i syd. 

Den Administrative Styregruppe tager status til efterretning, og bakker op om en bredere formidling af
mulighederne for efter- og videreuddannelse. Sekretariatet videreformidler kontakt oplysninger på
kommunernes repræsentanter i Psykiatri- og Handicapchefgruppen, som skal have samme oplæg, som på
dagens møde, samt have mulighed for at drøfte hvad det giver anledning til på lokalt niveau. 

 

Anettes oplæg er vedlagt referatet
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 4.

Indsatsen for borgere med erhvervet hjerneskade

2025-006585 

Resumé

Region Nordjylland har besluttet at afvikle afdelingen for erhvervet hjerneskade på Neurocenter
Østerskoven. Der gives på dette møde i Den Administrative Styregruppe en kort status ift. processen vedr.
indsatsen for borgere med erhvervet hjerneskade samt der lægges op til en godkendelse af forslag til
fremadrettet samarbejdsaftale med Midtjylland (forslag er vedhæftet).

 

Sagsfremstilling

Beslutningen vedr. afvikling af døgnindsatsen til borgere med erhvervet hjerneskade blev truffet den 28.
januar i Region Nordjyllands Psykiatri- og Socialudvalg. KKR er orienteret om sagen, og der er lagt op til
orientering om sagen i de kommunale handicapråd og eventuelt relevante kommunale udvalg i
februar-marts (forslag til sagsfremstilling blev udsendt i mail til Den Administrative Styregruppe). 

Ligeledes er notat til Social- og Boligstyrelsen med beskrivelse af baggrunden for beslutningen,
opmærksomhedspunkter, de fremadrettede planer osv. afsendt.

Med afsæt i afviklingen af indsatsen vedr. døgnpladser til borgere med erhvervet hjerneskade er der
udarbejdet forslag til samarbejdsaftale for køb af døgnpladser i Midtjylland. Forslaget er udarbejdet i
samarbejde med Rammeaftalesekretariatet i Midtjylland og Region Midtjylland.

Formålet med denne samarbejdsaftale er at understøtte og bidrage til kontinuerligt at sikre de nordjyske
kommuners tilgængelighed til højt specialiseret døgnbehandling til borgere med erhvervet
hjerneskade. Samarbejdsaftalen medfører ikke bindinger på tilbuddenes kapacitet og tilbudsvifte ligesom
den ikke medfører økonomisk bindende konsekvenser for hverken midtjyske tilbud eller de nordjyske
kommuner. 

Efter godkendelse af samarbejdsaftalen i Den Administrative Styregruppe i Nordjylland (DAS), sendes den
til godkendelse i Region Midtjylland og herefter til Den Administrative Styregruppe for Social- og
Specialundervisningsområdet i Midtjylland (DASSOS). Hvorefter den kan underskrives af de relevante
parter og effektueres.

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Tager status til efterretning
2. Godkender forslaget til samarbejdsaftale vedhæftet som bilag

Bilag:
- Endelig samarbejdsaftale vedr. døgnbehandling for borgere med erhvervet hjerneskade 2025 - til
underskrift
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Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen gav kort indledning til punktet.

Dorte Juul Hansen gjorde opmærksom på væsentligheden af fortsat at have fokus på den fælles proces,
der har været ift. at nå frem til nedlukningen af afdelingen vedr. døgnbehandling for borgere med erhvervet
hjerneskade - med alle de forskellige tiltag der har været gjort i fællesskab og de overvejelser, som
ligeledes er gjort i fællesskab. Der er enighed om dette på mødet, og det drøftes, at dette ikke fremgår af
sagsbeskrivelsen til punktet til nærværende møde, men har været med i tidligere sagsbeskrivelser både
regionalt, i Den Administrative Styregruppe, i kommunerne og i KKR.

Dorte Juul Hansen gav en kort status på processen ift., at der nu ikke er flere borgere på afdelingen vedr.
borgere med erhvervet hjerneskade på Neurocenter Østerskoven. Der arbejdes på, hvad der fremadrettet
skal være i lokalerne. Der er i den forbindelse flere spor i spil. Dette vil blive udfoldet yderligere på et
kommende møde i Den Administrative Styregruppe. 

Den Administrative Styregruppe godkender den foreslående samarbejdsaftale, som hermed videresendes
til godkendelse i Region Midtjylland og herefter til Den Administrative Styregruppe for Social- og
Specialundervisningsområdet i Midtjylland (DASSOS).

Nanna Hjørringgaard supplerede med, at Social- og Boligstyrelsen har responderet på det statusnotat, som
tidligere er sendt til dem vedr. baggrunden for beslutningerne omkring indsatsen vedr. erhvervet
hjerneskade på Neurocenter Østerskoven, samfundstendenserne,  de forskellige tiltag som er gjort,
samarbejdsaftalen osv. Social- og Boligstyrelsen vil følge med i, om den fornødne tilbudsstruktur til borgere
med erhvervet hjerneskade i Region Nordjylland kan løses ved køb af døgnbehandlingspladser på
Tagdækkervej i Region Midtjylland og på Vejlefjord i Region Syddanmark. Samtidig anerkendes det, at
Tagdækkervej i Region Midtjylland vurderes at have forudsætningerne for at levere højt specialiserede
indsatser til målgruppen, og at de inden for de seneste år allerede har leveret indsatser (døgnophold) til en
eller flere personer fra kommuner i Region Nordjylland. En opfølgning fra Social- og Boligstyrelsen kan
forventes medio 2026. 
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 5.

Central udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og dom - opfølgning

2025-006585 

Resumé

På baggrund af afleveringen af afrapporteringen af den centrale udmelding vedr. borgere med
udviklingshæmning og dom med behov for anbringelse på sikret afdeling følger i nærværende
sagsfremstilling en status. Herudover lægges der på mødet op til en drøftelse af mulighederne for
oprettelse af åbne § 108-pladser i Nordjylland jf. den foreslåede løsning i afrapporteringen - mail vedr.
denne del er udsendt til Den Administrative Styregruppe tidligere, således der er mulighed for at afsøge
mulighederne i det kommunale og regionale bagland før mødet i Den Administrative Styregruppe. 

Sagsfremstilling

Afrapporteringen på Social- og Boligstyrelsens fornyede centrale udmelding vedr. borgere med
udviklingshæmning og dom er behandlet og godkendt i alle landets kommuner. Afrapporteringen blev
sendt til Social- og Boligstyrelsen inden fristen den 31. dec. 2024, og der blev den 15. januar afholdt et
overleveringsmøde med Social- og Boligstyrelsen, hvor direktør Ulrik Johansen fra Favrskov Kommune og
direktør René Juncker fra Odense Kommune deltog som repræsentanter fra kommunerne. På dette
overleveringsmøde blev det ligeledes aftalt, at Social- og Boligstyrelsen ville fremsende en række
afklarende spørgsmål til bl.a. vikarforbrug, andel faglærte mv. Spørgsmålene er nu modtaget og
besvarelsen er i gang. Desuden blev det aftalt på overleveringsmødet, at der skulle være en fortsat dialog
mellem Social- og Boligstyrelsen og styregruppen vedr. både mulighederne for øget samarbejde omkring
faglige metoder ift. målgruppen på Kofoedsminde og håndtering af borgere i varetægtssurrogat.

Ydermere arbejder KL på at få ændret det til takstfinansiering af borgere med en domstype 2 på
Kofoedsminde snarest muligt.

Det er ligeledes besluttet, at den fælleskommunale styregruppen bag afrapporteringen fortsætter med at
eksistere 2025 ud, da der vil være behov for koordinering ift. styrelsens opfølgende spørgsmål, de
eventuelle indsatser der allerede nu iværksættes, opfølgning på styrelsens afgørelse og iværksættelse af
initiativer derefter. 

En række af initiativerne fra løsningsmodellen foreslået i afrapporteringen afventer styrelsens afgørelse.
Men på baggrund af afrapporteringen og overleveringsmødet, arbejder styregruppen ligeledes på, at der
igangsættes udvalgte elementer foreslået i nedenstående bullets. Ved at igangsætte ovenstående tiltag
sender vi fra kommunal side et signal til Social- og Boligstyrelsen om, at vi er proaktive og selv arbejder på
at få øget flowet på Kofoedsminde og dermed sikre, at de udviklingstrin, der fremgår af afrapporteringen, vil
være mulige at nå. Følgende igangsættes:

1. At den administrative styregruppe på Sjælland i samarbejde med Kofoedsminde afdækker, hvordan
samarbejdet med kommunerne kan styrkes ift. de 15 borgere, som Kofoedsminde i dag mener, kan
udsluses – herunder hvilke kommuner, der er tale om. Processen ift. udslusning sættes i gang
hurtigst muligt, og derudover følges der op på, hvilke forhindringer kommunerne møder ift.
udslusning af de 15 borgere. Ud af de 15 konkrete borgere er der ingen fra Nordjylland. 

2. At kommunerne allerede nu går i gang med at helt overordnet undersøge, hvor og hvornår der evt.
kan åbnes nye åbne § 108-pladser til målgruppen. Dette drøftes på nærværende møde, hvorefter
sekretariatet samler op på de nordjyske tilbagemeldinger og bringer dette videre til den nedsatte
styregruppe vedr. den centrale udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning og dom.
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Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe:

1. Tager status til efterretning
2. Drøfter mulighederne for at oprette åbne § 108-pladser til målgruppen i Nordjylland jf.

løsningsforslaget i afrapporteringen, hvis dette viser sig relevant

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen gav status ift., at der har været afholdt overleveringsmøde med styrelsen, og at
styregruppen vedr. denne centrale udmelding fortsætter som minimum i 2025. Herudover pågår et arbejde
vedr. de 15 borgere, som Kofoedsminde tidligere har vurderet som værende udslusningsparate. Det vil
sige, at der rettes henvendelse til de konkrete, relevante kommuner ift. dialog om mulig udslusning fra
Kofoedsmindes sikrede pladser. Ingen af de 15 borgere er fra Nordjylland. 

Der blev lagt op til dialog om de nordjyske muligheder for etablering af åbne § 108-pladser til borgere med
domstype 2, som er en del af løsningsforslaget i afrapporteringen.

Dorte Juul Hansen fortalte om det nye byggeri i forbindelse med Sødisbakke, hvor der etableres 8
erstatningspladser og 8 nye pladser til en målgruppe, som også indbefatter borgere med domstype 2
(målgruppen er dog bredere end borgere med domstype 2).

Arne Lund Kristensen redegjorde for, at Aalborg ikke umiddelbart har planer om etablering af åbne §
108-pladser, men at det kan forfølges yderligere ved behov.

Der var ikke yderligere nordjyske kommuner, som umiddelbart havde planer om at åbne § 108-pladser,
som kunne anvendes til borgere med domstype 2.

Der var i Den Administrative Styregruppe enighed om, at det vil blive meget vanskeligt for kommunerne at
byde ind med etablering af § 108-tilbud  uden en lånepulje. Sekretariat for Nordjysk Socialaftale
medtænker de åbne § 108-pladser målrette borgere med domstype 2 i deres arbejde med forberedelse til
eventuelle nye lånepuljer.

Anne Krøjer Jacobsen understregede væsentligheden at, at vi får overblik og budt ind med kommunale og
regionale pladser på dette område.
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 6.

Central udmelding vedr. gravide med et skadelig rusmiddelbrug

2025-006585 

Resume
Den Administrative Styregruppe drøfter udkast til afrapportering på central udmelding vedr. gravide med
skadeligt rusmiddelbrug. 

 

Baggrund

Social- og Boligstyrelsen udsendte i maj 2024 en anmodning om fornyet behandling af central udmelding
vedr.  døgnbehandlingsindsats  til  udsatte  gravide  med  et  skadeligt  rusmiddelbrug.  I  den  fornyede
behandling  vurderer  Social-  og  Boligstyrelsen,  at  der  aktuelt  ikke  eksisterer  de  fornødne
helhedsorienterede  døgnbehandlingstilbud.  Social-  og  Boligstyrelsen  angiver,  at  på  baggrund  af  de
besvarelser, som de modtog i både 2020 og 2023 fra kommunerne, er det fortsat deres vurdering, at der
ikke  eksisterer  de  nødvendige  helhedsorienterede  døgnbehandlingstilbud/-afdelinger,  der  kan
imødekomme  en  højt  specialiseret  døgnbehandlingsindsats  til  den  del  af  målgruppen,  der  har  særligt
komplekse problemer og fordrer en døgnindsats.  Social-  og Boligstyrelsen vurderer,  at  tilvejebringelse af
de  nødvendige  tilbud  kan  medvirke  til  at  forstærke  forebyggelsen  af  antallet  af  børn,  der  diagnosticeres
med prænatal eksposition for rusmidler.

 

Sagsfremstilling

Der er udarbejdet en forholdsvist kort kommunal afrapportering på Social- og Boligstyrelsens fornyede
centrale udmelding vedr. sårbare gravide med rusmiddelbrug. Afrapporteringen lægger op til at opgaven
med etablering- og drift af døgnbehandlingstilbud til målgruppen placeres i regi af Danske Regioner
(herunder konkret Familieambulatorierne), som tidligere har præsenteret et udspil herfor. Afrapporteringen
skal fremsendes til Social- og Boligstyrelsen d. 31. maj 2025.

I argumentationen for forslaget om en løsning i regi af Familieambulatorierne, har arbejdsgruppen haft
fokus på at understrege, at målgruppen af gravide med et skadeligt rusmiddelbrug først og fremmest er
hjemmehørende på sundhedsområdet – qua graviditeten som aktionsfaktor, samt håndtering af de
skadelige sundhedseffekter ved indtag af stoffer og/eller alkohol for både den gravide og barnet ligeledes
er indenfor sundhedsområdets regi. Det er i Familieambulatorierne, at målgruppen vil kunne modtage en
højt specialiseret, tværfaglig og individuel indsats.

Kommunerne anerkender i afrapporteringen, at målgruppen findes, men at den er meget begrænset i en
kommunal kontekst. I tillæg hertil ligger kommunernes primære faglighed i forhold til målgruppen, at sikre
misbrugsbehandling, samt støtte op om en helhedsorienteret og højt faglig sundhedsindsats i samarbejde
med familieambulatorierne. Fokus har dermed været på at underbygge og understrege, at opgaven med at
tilbyde en højt specialiseret døgnbehandlingstilbud ikke er en kommunal opgaven, men en regional
opgave.

I forhold til den videre politiske/administrative behandling af afrapporteringen, anbefales det, at
afrapporteringen behandles i de fem KKR-områder, hvorefter den sendes til orientering i de relevante
kommunale udvalg/kommunalbestyrelserne. Det skyldes, at den fornyede udmelding var adresseret til
kommunalbestyrelserne i de 98 kommuner.
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Forretningsudvalget anbefaler, at Den Administrative Styregruppe overfor KKR Nordjylland indstiller, at
afrapporteringen godkendes. 

Tidsplan for videre behandling af afrapporteringen

Aktivitet Tidspunkt                                      
Behandling i kommunerne  April og maj måned

Behandling i KKR
 April måned
I Nordjylland: 11. april

Behandling i administrative styregrupper
 Marts måned
I Nordjylland: 17. marts. 

 

Indstilling

 Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Drøfter udkast til afrapportering på den centrale udmelding
2. Beslutter om man overfor KKR Nordjylland kan indstille, at udkast til afrapportering godkendes

Bilag:
- Afrapportering på Central Udmelding Gravide med misbrug (politisk og administrativ behandling)
- Bilag 3

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen gav en kort indledning til punktet. 

Arbejdsgruppen, som har udfærdiget afrapporteringen vurderer, at en højt specialiseret
døgnbehandlingsindsats til målgruppen af gravide rusmiddelbrugere med særligt komplekse problemer,
primært er en sundhedsopgave, som ikke naturligt hører under kommunernes ansvarsområde. Derfor bør
opgaven med at etablere et døgnbehandlingstilbud placeres i regionalt regi og i tilknytning til de regionale
familie ambulatorier som i forvejen varetager den specialiserede indsats ift. målgruppen. Afrapporteringen
er derfor også holdt relativt kort, og indeholder en anbefaling om, at placere opgaven i regionalt regi. 

 

Rapporten har været behandlet af gruppen af styregruppeformænd 3.3.25, som anbefaler den godkendt.

 

Den Administrative Styregruppe have ikke yderligere bemærkninger til afrapporteringen, og anbefaler over
for KKR Nordjylland, at denne godkendes. 

 

Sekretariatet fremsender en sagsfremstilling, som kan anvendes til den politiske behandling. 
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 7.

Rapport vedr. lands- og landsdelsdækkende tilbud 2025

2025-006585 

Resume

Rapporten om de lands- og landsdelsdækkende tilbud og sikrede institutioner er klar. Den årlige rapport er
af rutinemæssig karakter, og den viser en god sammenhæng mellem kapacitet og belægning på både de
lands- og landsdelsdækkende tilbud og de sikrede institutioner. I rapporten udvælges og beskrives
endvidere de tilbud, som KL Koordinationsforum følger særligt tæt for at sikre den fremadrettede
bæredygtighed.

Den Administrative Styregruppe bedes drøfte rapporten, og beslutte hvad der evt. skal følges op på.

 

 Sagsfremstilling

Den årlige rapport om belægningen og bæredygtigheden af de lands- og landsdelsdækkende tilbud samt
de sikrede afdelinger har til formål at undersøge, om der er behov for, at KL’s Koordinationsforum har
særligt fokus på konkrete tilbud grundet bekymring for den fremadrettede bæredygtighed.

Rapporten præsenteres på møde i KL’s Koordinationsforum d. 9. april 2025. Rapportens overordnede
konklusion er, at der umiddelbart er en god sammenhæng mellem kapacitet og belægning på de lands- og
landsdelsdækkende tilbud. I forhold til de sikrede afdelinger konkluderes det, at der i de seneste år har
været en stor efterspørgsel på pladser, at der pågår et arbejde i regi af KL's Koordinationsforum, og at der
er truffet beslutning om åbning af yderligere pladser i 2025. Det vurderes i nærværende rapport fortsat at
være relevant at have skærpet opmærksomhed på de sikrede afdelinger.

KL’s Koordinationsforum har udpeget tre tilbud, som de følger skærpet. På baggrund af rapportens
opgørelser over kapacitet og belægning for 2024 vurderes det, at det fortsat er relevant at udpege
Kofoedsminde (Region Sjælland) og Aalborgskolen for børn og unge med døvblindhed (Region
Nordjylland) til at blive fulgt tæt af KL’s Koordinationsforum.

I forhold til Aalborgskolens tilbud til børn og unge med døvblindhed er det vurderingen, at tilbuddets
størrelse kombineret med at der nationalt er tale om en lille målgruppe betyder, at tilbuddet er sårbart både
fagligt og økonomisk. Der er fortsat behov for fokus på udviklingsinitiativer og informationer til interessenter
om undervisningstilbuddet med henblik på at bevare den faglige og økonomiske bæredygtighed i de
kommende år. 

I forhold til Aalborgskolens tilbud til børn og unge med høretab, så er belægningen fortsat lav (33 % i 2024,
og 40 % i 2023). Det er vurderingen, at det af hensyn til målgruppens behov er væsentligt, at der også på
længere sigt bevares en indsats for målgruppen af børn med høretab og yderligere funktionsnedsættelser
og, at målgruppen fortsat kan modtage undervisning på tegnsprog. Det er derfor vigtigt, at der fortsat er et
beredskab med et tegnsprogsmiljø med personale, der kan varetage undervisning med tegnsprog. Grundet
den relativt lave belægning henstilles der til, at Den Administrative Styregruppe i Nord følger dette lokalt.

 

Synscenter Refsnæs (Region Sjælland) har opnået en tilfredsstillende belægningsprocent. Synscenter
Refsnæs skal fortsat indgå i rapporten om de lands- og landsdelsdækkende tilbud, og det indstilles, at
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styregruppen i Sjælland fortsat vil holde tæt kontakt med driftsherre mhp. at holde øje med, om pladstallet
falder yderligere grundet den begrænsede målgruppe. Dog anbefales det, at Synscenter Refsnæs
fremover ikke følges skærpet.

 

De sikrede institutioner oplever fortsat stigende efterspørgsel og svinger i belægning mellem 65-99 %. Det
har dog vist sig, at data fra de sikrede afdelinger ikke viser den egentlige belægningsprocent ift. antal
pladser, men at enkelte borgere kan optage flere pladser. Derfor kan belægningsprocenten ikke automatisk
anvendes til at vurdere kapacitetspresset på de sikrede afdelinger. 

KL's Koordinationsforum følger fortsat behovet for pladser på de sikrede institutioner.

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Drøfter fund og konklusioner fra rapporten og beslutter indstilling til KL’s Koordinationsforum
2. Beslutter at indstille til KL’s Koordinationsforum, at rapporten sendes til Social- og Boligstyrelsen

efter godkendelse i de fem KKR-områder

Bilag:
- Rapport om Lands- og landsdelsdækkende tilbud og sikrede afdelinger 2025 (endelig)

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen gav en kort introduktion til punktet, og gav ordet til Tommy Andersen fra
sekretariat for yderligere. 

Tommy fortalte kort om hovedpointerne fra rapporten herunder, at opgørelser over belægningsprocenten
på de lands- og landsdelsdækkende tilbud ikke umiddelbart giver anledning til bekymring. De sikrede
institutioner oplever fortsat stigende efterspørgsel og svinger i belægning mellem 65-99 %.

I en nordjysk kontekst, så følges Aalborgskolens tilbud til børn og unge med døvblindhed aktuelt af
Koordinationsforum. Region Nordjylland anbefaler et det fortsat følges. Dette til trods for en høj
belægningsprocent på 107 % i 2024. Men tallet dækker også over, at 3 ud af 6 børn på skolen ikke tilhører
målgruppen døvblindhed, men profiterer af tilbuddets ydelser. Derfor er tilbuddet stadig sårbart.

I forhold til Aalborgskolens tilbud til børn og unge med høretab, så er belægningsprocenten i 2024 blot 33
%. Tilbuddet følges ikke, da det er landsdelsdækkende, og ikke landsdækkende. Men det kan godt
argumenteres for, at vi i Nordjylland følger tilbuddet tæt med en så lav belægning. Tilbuddet er ligeledes
delvist objektivt finansieret. En økonomisk bæredygtig drift er således vigtig at følge.

Dorte Juul Hansen bød efterfølgende ind med, at de fra regional side gerne vil byde ind med indspark fra
den arbejdsgruppe, som har arbejdet intensivt med de sikrede institutioner. Region Nordjylland har haft en
repræsentant med i arbejdsgruppen. Sekretariatet undersøger nærmere, om de sikrede institutioner kan
dagsordenssættes, som temadrøftelse til kommende møde i Den Administrative Styregruppe.

 

Den Administrative Styregruppe indstiller, at rapporten godkendes af koordinationsforum og sendes til
SBST til orientering.

Den Administrative Styregruppe godkender, at man følger Aalborgskolens tilbud til børn og unge med
høretab tæt i 2025. 
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 8.

Input til næste møde i Psykiatripartnerskabet

2025-006585 

Resumé

Med afsæt i at der afholdes møde i Psykiatriparterskab Nordjylland i maj efterspørges input til
udarbejdelsen af dagsordenen. Den Administrative Styregruppe bedes derfor drøfte, hvorvidt der er
relevante sager eller temaer, som bør dagsordenssættes til det kommende møde i Psykiatripartnerskabet.

Sagsfremstilling

I maj 2020 blev det på et tværsektorielt møde mellem kommunale forretningsudvalg, Regionen og
Behandlingspsykiatrien besluttet at etablere et fælles mødefora, der efterfølgende blev navngivet
Psykiatripartnerskab Nordjylland. Et princippapir fra april 2021 rammesætter samarbejdet i partnerskabet,
og beskriver herunder formålet og de overordnede principper, herunder at relevante direktørfora har ansvar
for at vurdere, hvorvidt konkrete sager skal drøftes i partnerskabet.

Psykiatripartnerskab Nordjylland mødes næste gang i maj 2024 og med henblik på at udforme en relevant
dagsorden for parterne i Psykiatripartnerskabet, lægges der, som tidligere, på dagens møde op til en fælles
drøftelse af, hvorvidt der er relevante sager eller temaer, der med fordel kan forberedes med henblik på
fælles drøftelse i Psykiatripartnerskabet.

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. kommer med forslag til temaer eller emner, der skal sættes på dagsordenen til det kommende møde
i Psykiatripartnerskab Nordjylland i maj

Bilag:
- Princippapir for Psykiatripartnerskab Nordjylland (godkendt 9. april 2021)
- Referat fra Psykiatripartnerskab Nordjylland den 12.02.25

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen redegjorde for, at der på forrige møde i Psykiatripartnerskabet havde været
evaluering af partnerskabet. Det blev besluttet, at Partnerskabet fortsætter for nu, men
Psykiatripartnerskabets form og fortsatte virke tages op i forbindelse med de ændringer, der sker i
strukturer og fora på sundhedsområdet, idet der særligt fra kommunal side er en oplevelse af, at der er
mange andre relevante fora, hvor samme temaer og punkter drøftes.

Den Administrative Styregruppe bød ind med følgende emner til et kommende Psykiatripartnerskabsmøde:

• Der er på det somatiske område fokus på aftaler omkring indlæggelse og udskrivning af patienter.
Er der nok kommunikation og tydelige aftaler i overgangene mv. på det specialiserede
socialområde?
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• Der etableres nye udgående botilbudsteams og lignende, men er der sårbare borgere, som falder
igennem eller bliver kastebold i den forbindelse - opmærksomhed på at tænke hele vejen rundt ift.
de samarbejder, som der er brug for.

• På skoleområdet er der fokus på "mellemformerne" - kunne vi blive bedre til den del på det
specialiserede socialområde?

Herudover blev det besluttet, at der skal være fokus på tilbageløb fra møderne i Psykiatripartnerskabet.
Referatet fra seneste møde i partnerskabet vedlægges referatet fra nærværende møde i Den
Administrative Styregruppe.  
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 9.

Orienteringspunkter

2025-006585 

Orienteringspunkter

1. Status på orienteringsskrivelsen vedr. forsyningsforpligtigelsen - botilbud til domfældte (domstype 2
og 3)

2. Status vedr. sikrede institutioner - møde i Koordinationsforum den 5. februar
3. Status på proces med udpegning af faste læger til botilbud
4. Status fra Kontaktudvalgsmøde 14. marts 2025 vedr. STIME og let tilgængelige tilbud
5. Risikovurdering fra NATKO - efterår 2024 (bilag vedlagt)
6. Indmelding af takster for 2026
7. Planlægning af temadag vedr. kontraktforhandling
8. Status for temadag vedr. borgere med psykiske lidelser og demens den 7. april

Bilag:
- Resultat af risikovurdering - efterår 2024
- Bilag 1 Resultat af risikovurdering_alle målgrupper_efterår 2024

Beslutning:

Punkt 1. Status på orienteringsskrivelsen vedr. forsyningsforpligtigelsen - botilbud til domfældte (domstype
2 og 3)

Henrik Aarup-Kristensen redegjorde for, at vi på seneste møde i Den Administrative Styregruppe drøftede
den orienteringsskrivelse, som Social- og Boligministeriet udsendte nov. 2024 vedr.
forsyningsforpligtigelsen vedr. botilbud på domstype 2 og 3. Siden har KL drøftet skrivelsen med ministeriet
på embedsmandniveau. KL var betrygget i, at det ikke hænger sammen med den centrale udmelding som
sådan. 

Den Administrative Styregruppe tog orienteringen til efterretning og var enige om at ved oprettelse af nye §
108-pladser, kan der være en opmærksomhed på både domstype 2 og 3.

 

Punkt 2. Status vedr. sikrede institutioner - møde i Koordinationsforum den 5. februar

 Henrik Aarup-Kristensen redegjorde for, at der på møde den 5. feb. 2025 i Koordinationsforum fra hele
landet blev givet opbakning til, at der etableres 5-10 sikrede pladser på de sikrede institutioner på børne-
og ungeområdet.

Tilbagemeldingen fra Nord på mødet var, at der er opbakning til udvidelse af antal pladser (både på kort
sigt med de 5-10 pladser som ikke kræver nybyg og langt sigt ift. evt. at bygge nye pladser i forbindelse
med fx Kompasset i Nord) samt at arbejde videre med de øvrige anbefalinger fra arbejdsgruppen. Nu
afventes der en tilbagemelding fra driftsherre (regionerne) ift. næste skridt.

 

Punkt 3. Status på proces med udpegning af faste læger til botilbud
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Processen med at få udpeget faste læger på botilbud er i gang, men opstarten har taget lidt tid, da
sekretariaterne (Social og Sundhed), Region Nordjylland og PLO har brugt tid på at kvalificere
botilbudslister for Nordjylland, som skal sendes ud til lægerne mhp. tilkendegivelse om interesse for at blive
fast læge i de enkelte kommuner.

Pt. har PLO opgaven med at kommunikere listerne ud til deres medlemmer, og de afventer herefter
tilbagemeldinger fra lægerne ift. umiddelbar interesse.

 

Punkt 4. Status fra Kontaktudvalgsmøde 14. marts 2025 vedr. STIME og let tilgængelige tilbud

Haukur Thorsteinsson fra KKR Nordjylland gav en kort orientering fra mødet. Kontaktudvalget havde et
punkt på mødet med fokus på børne- og ungepsykiatrien, nærmere bestemt det tværsektorielle
samarbejde STIME og de lettilgængelige tilbud, som kommunerne skal have implementeret inden 2026
som en del af den politiske aftale om en 10-årsplan for psykiatrien. Her fik kredsen oplæg af dels Jan
Mainz og Linda Hadisty Bremsen fra Psykiatrien samt Johanne Felbo fra Aalborg Kommune – som
gennemgik arbejdet med STIME i Nordjylland, Bedst for os, samt kommunernes arbejde med at etablere
de lettilgængelige tilbud. Psykiatrien orienterede ligeledes om kapacitetsudfordringer i børne- og
Ungepsykiatrien samt hvordan der arbejdes med disse.

 

Punkt 5. Risikovurdering fra NATKO - efterår 2024 (bilag vedlagt

National Koordination (NATKO) har fremsendt en opdateret liste over målgrupper, som man på den ene
eller anden måde har fokus på. Af særlig interesse kan nævnes de målgrupper, som er grupperet under
den røde kategori. Det er i denne omgang målgrupper, som har været adresseret over en længere
perioder, og omfatter: Voksne med erhvervet hjerneskade (Østerskoven), udviklingshæmmede med dom
(Central udmelding), samt udsatte gravide med skadeligt rusmiddelbrug (Central udmelding). I tillæg hertil
peger NATKO på borgere med Prader Willi, som en målgruppe, man har en bekymring for. Bekymringen er
dog ikke konkretiseret, og NATKO har ikke meddelt, at der eks. er en CU på vej. 

 

Punkt 6. Indmelding af takster for 2026

Styringsaftalegruppen har tilkendegivet, at deadline for indmelding af takster i 2025 (aktuelt fastsat til d. 20.
oktober 2025) er for kort, set i forhold til hvornår kommunerne har deres budgetter klar. Dette kan medføre,
at hele takstindberetningsprocessen ikke bliver tilstrækkelig kvalificereret. Efter planen skal de nye takster
behandles i Styringsaftalegruppen d. 27. oktober. Herefter i Forretningsudvalget d. 3. november, og
endeligt i DAS d. 27. november. 

Nikolaj Bilgram (Thisted Kommune) bemærker, at den aktuelle deadline er meget kort og svær at honorere.
Søren Aalund (Mariagerfjord Kommune) bakker op om dette. 

Henrik Aarup-Kristensen bemærker, at det kan være svært at flytte møder i FU og DAS (og få alternative
datoer i kalenderen), og deadline fastholdes derfor. Dog vil det være muligt, at behandle takster i FU på
deres sidste møde d. 11. december, hvis ikke driftsherre kan nå at fremsende takster forud for den
oprindelige deadline (20. oktober 2025). Dette under forudsætning af, at DAS afgiver kompetence til at FU
kan behandle de resterende takster. 

 

Punkt 7. Planlægning af temadag vedr. kontraktforhandling

FU har godkendt, at sekretariatet samarbejder med sekretariaterne fra Midtjylland og Syddanmark omkring
en fælles temadag med kontraktforhandling som emne. Der har været afholdt en lignende temadag for
Hovedstaden og Sjælland og der var stor tilslutning hertil.

Det forventes, at temadagen kommer til at finde sted i efteråret 2025, og formålet vil være at bidrage med
viden til deltagerkredsen, samt give mulighed for videns- og erfaringsudveksling på tværs af kommunerne
og regionskommunerne.
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Punkt 8. Status for temadag vedr. borgere med psykiske lidelser og demens den 7. april

Henrik Aarup- Kristensen gav status ift., at der er ca. 80 tilmeldte til temadagen – dvs. god opbakning til
temadagen.
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Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 10.

Eventuelt

Beslutning:

Tommy henviste til en mail fremsendt til DAS kredsen i uge 10 vedr. potentielle input til fællesmødet
mellem Kommunaldirektørkredsen og DAS d 28. marts 2025 vedr. udgiftsudvikling på det specialiserede
socialområde. Det er fortsat muligt at melde tilbage til sekretariatet, hvis man har mulighed for at
præsentere eventuelle tiltag, som er foretaget i denne sammenhæng. 

Side 21



Mødet den 17.03.2025 DAS Social

Åben

Punkt 11.

Næste møde

Næste møde er kalendersat til afholdelse d. 22. maj 2025, kl. 12.00-16.00. Mødet finder sted på
Hjulmagervej 22, 9000 Aalborg. I lokale 1. 

Beslutning:

Ingen bemærkninger.
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